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مصاحبه علی احمداف معاون رئیس حزب حاکم آذربایجان نوین در خصوص احزاب
آذربایجان

معلوم نیست که در آذربایجان چند حزب فعال میباشد. بعضی ها می گویند که 70 حزب، برخی دیگر می گویند 50

حزب

سرویس آذربایجان/خبرگزاری آران
س : حزب آذربایجان نوین لایحه قانون جدید در خصوص "احزاب سیاسی" را تهیه و به پارلمان ارایه داده است. آیا این اطلاعات صحت دارد و در لایحه جدید کدام مسایل در نظر

گرفته شده است؟
ج : حزب آذربایجان نوین مسأله تکمیل و یا اصلاح قانون جاری "احزاب سیاسی" را بارها در پارلمان مطرح ساخته است. ما همچنان معتقدیم که این قانون بطور قابل ملاحظه ای

نیاز به اصلاح دارد. نظرات و پیشنهادات مختلفی در این باره ارایه گردیده، و باز هم مذاکراتی انجام می شود. ولی حزب آذربایجان نوین در ارتباط با این موضوع لایحه ای تنظیم و

به پارلمان تقدیم نکرده است.
س : حزب آذربایجان نوین انجام کدام اصلاحیه ها در این قانون را ضروری می داند؟

ج : در این مسأله موضوع فقط سر آن نیست که قانون باید حتماً عوض شود. من نسبت به این مسأله نگرش وسیعتری دارم. این هم عبارت از آن میباشد که مجموعاً، دیدگاه تازه

ای در فعالیت احزاب آذربایجان بکار گرفته شود. معلوم نیست که در آذربایجان چند حزب فعال میباشد. بعضی ها می گویند که 70 حزب، برخی دیگر می گویند 50 حزب. برای

من دقیقاً معلوم نیست که کسی تعداد دقیق احزاب را می داند یا نه. ولی واقعیت عبارت از آن میباشد که فقط تعدادی چند از احزاب موجود آذربایجان بعنوان سازمان سیاسی

فعالیت دارند. مابقی احزاب- بطور کلی، شایسته داشتن نام حزب را ندارند.

س : اکنون یکی از مسایل اصلی مورد مذاکره نیز تأمین مالی احزاب از بودجه دولتی است. آیا حزب آذربایجان نوین
تأمین مالی کدام احزاب از بودجه دولتی را ممکن می داند؟

ج : انواع و اشکال مختلف تأمین مالی احزاب در جهان وجود دارد و می توان یکی از این مدل ها را انتخاب کرد. در کشورها و سیستمهای سیاسی مختلف، برای مثال، در روسیه،

آلمان و ترکیه شیوه های مختلفی بکار می گیرد. همه این شیوه ها بایستی بطور جدی تحلیل گردد. ولی بهنگام ایحاد مکانیسم تأمین مالی احزاب سیاسی میبایستی سیستم

سیاسی آذربایجان حتماً ملاحظه شود.

س : آیا طرح مدل آذربایجانی در مسأله تأمین مالی احزاب امکانپذیر است؟
ج : اکنون چند مدل در جهان آزموده شده است. در هر صورت، تنها نوع عادلانه عبارت از آن خواهد بود که مسأله تأمین مالی احزاب با لحاظ پشتیبانی مردمی حل و فصل گردد.

بغیر از این هر نوع دیگری را بپذیریم، عادلانه نخواهد شد.
س : پیشنهاداتی در باره برقراری سیستم انتخاباتی برابر در آذربایجان مطرح می شود. یعنی، چند تن از اعضای حزب آذربایجان نیز از این مسأله اعلام حمایت کرده اند. دستکم،

این امر برای افزایش نقش احزاب در سیستم سیاسی کشور ضروری محسوب می شود. آیا به نظر شما، چنین طرح مسأله لارم است؟
س : افزایش نقش احزاب در جامعه به اشکال متعدد ممکن است. من فکر نمی کنم که افزایش نقش حزب در سیستم سیاسی منوط به بکارگیری سیستم برابر میباشد. من می

توانم از کشورهای زیادی نام ببرم که در آنجا احزاب در صحنه سیاسی جامعه نقش کاملاً مهمی را ایفا می کند. ولی در این کشورها سیستم انتخاباتی فردی اعمال می گردد. برای

مثال، در بریتانیا و آمریکا احزاب در صحنه سیاسی کشور نقش فوق العاده مهمی دارند.
س : اخیراً مذاکراتی دایر بر تشکیل اتحادیه جدیدی در جبهه مخالف انجام می پذیرد. آیا شما چشم اندازهای اتحاد جناح مخالف و چشم اندازهای انجام رقابت با حزب آذربایجان

نوین را چگونه می بینید؟
ج : توان رقابت احزاب مخالف با حزب آذربایجان نوین، حداقل، در چشم انداز قابل تصور، غیر ممکن است. انجام مذاکراتی مبنی بر اتحاد احزاب مخالف اصلاً موجب نگرانی ما

نیست. معتقدم که این کار مربوط به امور داخلی احزاب است. ولی من می توانم مشاهدات خود را بیان کنم. این هم عبارت از آن میباشد که تاکنون همه مذاکرات احزاب مخالف

تحت عنوان موضوع و شعار اتحاد منجر به تجزیه احزاب است. به نظرم، این رسم دارای ریشه های عمیقی میباشد و ممکن است، مجدداً شاهد این خواهیم شد.
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